
  گزارش

بيماري ترامپ، بيماري امريكا
انتشار خبر بيماري ترامپ و درگير شدن او به بيماري كرونا، مناظره دو نامزد 
رياس��ت جمهوري امريكا را كه فراتر از بازي نامزدهاي رياس��ت جمهوري، 
ماهيت امريكاي متمدن)!( را به روش��ني براي جهانيان آش��كار كرده بود ، 
تحت الشعاع خود قرار داده و كم نيستند كارشناساني كه حتي اعلام اين گونه 
خبر اين بيماري را با هدف جبران شكست امريكا در آن مناظره دانسته اند كه 
حتي المقدور به مديريت كلان دستگاه سياست خارجي امريكا اين فرصت 
را می دهد كه با تعويق مناظره هاي بعدي بتوانند تبعات ناشي از مناظره قبلي 
را جبران و واقعيت امريكاي مدرن )!(را كه در اين مناظره از آن رونمايي شد 

دوباره بزك كنند. 
در اين ميان اگرچه گاو شيرده بزرگ امريكا در منطقه خليج فارس يعني » 
سلمان بن عبدالعزيز« براي سلامتي و عافيت و شفاي عاجل ترامپ و همسرش 
دعا كرد كه هيچ گونه آسيبي نبينند و شركت توئيتر نيز اعلام كرد توئيت هايي 
كه در آنها مرگ ترامپ آرزو شده باشد تعليق مي شود، اما واقعيت آن است كه 
تا همين جا نيز ترامپ برد كرده چرا كه  گذر موفق وي از اين بيماري مي تواند 
براي او تبليغ محسوب شود، كمااينكه ريگان پس از پشت سرگذاشتن سوء 
قصد ناموفق با افزايش محبوبيت در افكار عمومي روبه رو شد. از سوي ديگر 
ابتلاي ترامپ به كرونا منجر به اين خواهد ش��د كه در آستانه انتخابات موج 
شديد انتقادات از او تا حدودي كمتر ش��ود. به عنوان نمونه، ستاد انتخاباتي 
جو بايدن روز جمعه انتشار تبليغات منفي عليه دونالد ترامپ رئيس جمهور 

امريكا را متوقف كرد. 
بعد از مناظره دو نامزد انتخابات ۲۰۲۰ امريكا، آنها كه در سال هاي اخير تلاش 
كرده بودند از طريق بزك كردن امريكا و الگوي ليبرال دموكراسي، تفكر انقلاب 
اسلامي را از درون استحاله كرده وانديشه اسلام ناب را در برابر مدرنيسم ناتوان 
و رفتني قلمداد كنند ، اكنون به تكاپو افتاده وتلاش دارند آن را تنها به رفتار 
دو نامزد خلاصه كرده واز آن پارادوكس��ی كه خود نيز به آن دچار شده اند ، 
رهايي يابند. ولي واقعيت آن است كه آن مناظره چهره واقعي امريكا را نشان 
داد و ثابت كرد كه افول امريكا تنها در عرصه ميداني و شكست سياست هاي 
منطقه اي وجهاني كاخ سفيد اتفاق نيفتاده بلكه مهم تر از شكست ميداني، اين 
فرهنگ ليبرال دموكراسي است كه دچار افول و فروپاشي شده ، وهمچون 
ماركسيسم به پايان خود نزديك مي شود نكته اي كه در طي چند ماه اخير 
بسياري از كارشناسان مطرح امريكايي هم به آن اعتراف كرده و دوران ترامپ 
را مظهر افول امريكاي مدعي دانسته اند. به گونه اي كه حتي فوكوياما هم كه 
پيشروترين فرد در اعتقاد به بي آسيب بودن ليبراليسم بود، اكنون معتقد است 
كه ليبراليسم مبتلا به آسيب هاي جدي است و مي كوشد علاج هايي را براي 
آن مطرح كند. اينكه ليبراليسم مصون از آسيب است نوعي ساده انگاري است 
و دنياي انديشه امروز به باورهاي واقعي درباره افول ليبراليسم رسيده است. 
جوزف ناي از چهره هاي مشهور نئوليبرال امريكا هم اخيراً طي يادداشتي در 
پراجكت سينديكيت بر پايان يافتن نظم جهاني ليبرال تأكيد ويادآور مي شود: 
با روي كار آمدن ترامپ و رشد چين نظم جهاني ليبرال پايان يافته است و اگر 
بايدن در انتخابات رأي بياورد، به احتمال زياد نظم ليبرال را احيا نمي كند و به 

دنبال جايگزيني براي آن مي رود. 
در مورد رفتار انتخاباتي ترامپ نيز انديشكده امريكايي »شوراي آتلانتيك« طي 
گزارش مفصلي تحت عنوان » انتخاباتي كه مي تواند امريكا را در هم بشكند«، 
با اشاره به سخنان ترامپ مبني بر عدم ترك كاخ سفيد در صورت شكست 
در انتخابات، مي نويسد: »خطر، صرفاً ايجاد تفرقه و شكاف پس از انتخابات 
نيست، آنهايي كه نگران چيزي بدتر از اين هستند، چنين تلاطم  و جنجالي را 
حتمي مي دانند. همه گيري جهاني ويروس كرونا، رئيس دولت سهل انگار، سيل 
برگه هاي رأي پستي، نظام پستي تخريب شده، تلاش مضاعف براي سركوب 
آرا و قطاري از پرونده های قضايي بر سر ماشين مستهلك انتخاباتي امريكا 
خراب شده اند.« شوراي آتلانتيك با اشاره به حفره هاي قانوني و پيامدهاي عدم 
پذيرش شكست در انتخابات از سوي رئيس جمهور امريكا، پيش بيني كرد كه 

احتمالاً ۲۰ ژانويه)3۰ دي( آينده، امريكا دو رئيس جمهور خواهد داشت. 
اما در قبال اين سردر گمي وتحير پرچمداران ليبرال دموكراسي كساني در 
داخل هستند كه معتقدند امريكا همچنان برترين قدرت جهان است. آنها با 
استناد به آمار وارقام ظاهري امريكا بر اين باورند كه هنوز هيچ جايگزيني براي 
امريكا وجود ندارد واين در حالي است كه پيروزي دونالد ترامپ به عنوان فردي 
مخالف ساختار حاكم، از ناكارآمدي موجود در سياست، اقتصاد و جامعه امريكا 
حكايت داش��ت كه ترامپ، به عنوان رئيس جمهور منتخب در سال ۲۰16 
مدعي بازگرداندن قدرت امريكا شده بود، اما به رغم وعده های انتخاباتي اش، 
علاوه بر ناكامي در حل مشكلات ساختاري و بنيادين امريكا، بر دشواري هاي 
پيش روي اين كشور به ويژه در عرصه جهاني افزود و به تعبير ديگر ماهيت 
واقعي امريكا را آش��كار كرد .  رهبر معظم انقلاب اسلامي دوسال پيش اين 
ش��رايط را پيش بيني و در تاريخ 1۲ آبان 13۹۷، در دي��دار دانش آموزان و 
دانشجويان يادآور ش��ده بودند»امريكا رو به افول اس��ت. اين وضعيتي كه 
امريكايي ها دچارش شدند، عامل بلندمدّت دارد؛ اينها در طول تاريخ وضعيتي 
را به وجود آوردند كه نتيجه اش همين اس��ت و به اين آساني ها علاج شدني 
نيست. اين سنّت الهي است، اينها محكومند به اينكه ساقط بشوند، محكومند 

به اينكه افول كنند، زايل بشوند از صحنه ي قدرت جهاني.«

عضو مجمع تشخيص مطرح كرد
مديران ليبرال 

عامل به محاق رفتن اقتصاد اسلامي
عض�و مجم�ع تش�خيص مصلح�ت نظ�ام اقتص�اد بح�ران زده 
كش�ور را حاص�ل مديري�ت جري�ان ليب�رال دانس�ت و گف�ت: 
مدي�ران اقتصادي كش�ور اعتقادي ب�ه اقتصاد اس�امي ندارند. 
حجت الاسلام غلامرضا مصباحي مقدم در گفت وگو با خبرگزاري رسا، 
ضمن اشاره به سخن شهيد مطهري در كتاب مباني اقتصاد اسلام اظهار 
داشت: رابطه بين اسلام و اقتصاد از دو جهت است؛ يكي از جهت اخلاق 
و ديگری از جهت مسائل حقوقي؛ به عبارت ديگر نوع اخلاقي كه اسلام 
براي مسائل اقتصادي قرار داده است با اخلاقي كه اقتصاد سوسياليستي 
و سرمايه داری در عرصه اقتصادي به آن معتقد است متفاوت است. وي 
ادامه داد: از سوي ديگر در خصوص مس��ائل حقوقي مانند دادوستد، 
مالكيت، قواعد خريد و فروش، قوانين ارث و... از اين بعد هم كه در فقه و 
حقوق مورد بحث قرار مي گيرند، اقتصاد با مكتب اسلام پيوند مي خورد. 
عضو مجلس خبرگان گفت: بر اين اساس نمي توان گفت بين اقتصاد و 
اسلام رابطه اي نيست بلكه ارتباطي تنگاتنگ و قوي بين اين دو وجود 

دارد و مؤيد آن آثار شهيد صدر است. 
مصباحي مقدم در خصوص نس��بت اقتصاد حاكم بر كش��ور و اقتصاد 
اسلامي گفت: كساني كه مديريت اقتصاد كش��ور را برعهده گرفته اند 
در واقع اعتقادي به اقتصاد اسلامي ندارند و در حال پياده كردن مباني 
اقتصاد ليبرال هستند و سيس��تم بانكداري بحران زده كشور حاصل 
مديريت اين افراد است چراكه اعتقادي به بانكداري اسلامي نداشته اند؛ 
بنابراين اقتصاد اسلامي با آنچه توسط جريان ليبرال در عرصه اقتصاد 

به خورد جامعه داده مي شود تناسبي ندارد. 

عباس حاجي نجاري

دستيار ويژه رئيس مجلس ش�وراي اسامي در 
امور بين الملل مي گويد  حفظ امنيت كامل مرزهاي 
ايران اولويت مهم ماست و با كسي تعارف نداريم و 
سخنگوي وزارت امور خارجه هم هشدار مي دهد  
هرگونه تعرض به خاك ايران غيرقابل تحمل است. 
پس از آغاز درگيري هاي مرزي چن��د روز پيش در 
جمهوري آذربايجان و ارمنستان بر سر منطقه مورد 
مناقشه قره باغ كه قدمتي قريب به س��ه دهه دارد، 
مقامات مسئول در جمهوري اسلامي ايران همواره 
و بر اساس اصل حسن همجواري كوشيده اند ضمن 
دعوت به خويشتن داری و دوري از هرگونه منازعه، 
اختلافات را از طريق گفت وگو و مذاكره حل وفصل 
كنند. اما اكنون و در فصل جدي��د درگيري ها گويا 
برخي بازيگران منطقه اي و فرامنطقه اي به اختلافات 
فراتر از اين منطقه محل مناقشه مي انديشند و تلاش 
مي كنند با گسترش دامنه اختلافات، فضاي امنيتي 

جمهوري اسلامي ايران را تحت تأثير قرار دهند. 
از اين رو روز گذشته س��خنگوي وزارت امور خارجه 
درباره تداوم تعرضات انجام شده به خاك ايران هشدار 
داد و تأكيد كرد: به هم��ه طرف ها در زمينه مراقبت 
لازم در اين خصوص هشدار جدي مي دهيم. سعيد 
خطيب زاده در پاسخ به سؤال خبرنگاران درخصوص 
گزارش هاي برخي تعرضات انجام شده به خاك ايران 
در جريان درگيري هاي اخير بين جمهوري آذربايجان 
و جمهوري ارمنستان گفت: تحركات در مناطق مرزي 
كشورمان به طور جدي و با حساسيت تمام از سوي 
جمهوري اسلامي ايران در حال رصد بوده است. در 
اين ارتباط ضمن اعلام غيرقابل تحمل بودن هر گونه 
تعرض از سوي هر يك از طرف هاي درگير در منطقه 
به خاك ايران، به همه طرف ها در زمينه مراقبت لازم 

در اين خصوص هشدار جدي مي دهيم. 
سخنگوي وزارت امور خارجه بار ديگر بر لزوم احترام 

به تماميت ارضي جمهوري آذربايجان، رعايت اصل 
عدم تعرض به غيرنظاميان، توقف درگيري ها و آغاز 
گفت وگوهاي جدي و زمان��دار تأكيد كرد و آمادگي 
جمهوري اسلامي براي كمك به نيل به اين اهداف 
را اعلام كرد  .طي روزهاي اخير درگيري هاي ميان 
آذربايجان و ارمنستان منجر به اصابت تعدادي راكت 
و موشك هاي طرفين منازعه در تعدادي از روستاها و 
مناطق همجوار با مرز اين دو كشور در ايران شده است. 
براين اساس، اصابت اين راكت ها و موشك ها منجر به 
مجروح شدن يك كودك پنج ساله و ايجاد وحشت در 

منطقه شده است. 
   ايران در حفظ امنيت مرزهاي خود با كسي 

تعارف ندارد
در همين زمينه حسين امير عبداللهيان، دستيار ويژه 
رئيس مجلس در امور بين الملل حفظ امنيت كامل 
مرزهاي ايران را از مهم ترين اولويت هاي نظام دانست و 
خواستار توقف هرچه سريع تر جنگ در منطقه قره باغ 
شد. اميرعبداللهيان در صفحه توئيتر خود بر حاكميت 
آذربايجان بر اراضي قره باغ تأكيد كرد و خواس��تار 
توقف فوري جنگ ش��د. وي نوشت: »قطعنامه هاي 
 UNبر حاكميت آذربايجان بر اراضي  قره باغ تأكيد 
دارد. احترام به تماميت ارض��ي، توقف فوري جنگ 
و مذاكره سياس��ي راهكار اصلي است. تداوم جنگ 
و حضور تروريست هاي تكفيري در منطقه قره باغ، 
تهديد صلح و امنيت است. حفظ امنيت كامل مرزهاي 
ايران اولويت مهم ماست و با كسي تعارف نداريم. « 
نماينده كرمان در مجلس شوراي اسلامي نيز ديروز 
در توئيتي با تأكيد بر اينكه ناامني در منطقه به نفع 
دو كشور ارمنس��تان و آذربايجان نيست، از دستگاه 
ديپلماسي خواس��ت فعالانه براي حل اين مناقشه 

ميانجی گری كند. 
محمد مهدي زاهدي در واكنش به درگيري آذربايجان 

و ارمنستان نوشت: » ايران با كشورهاي  ارمنستان 
و  آذربايجان مشتركات تمدني، فرهنگي و مذهبي 
بسياري دارد.  دس��تگاه ديپلماسي كشور بايد فعال 
ش��ود و ميانجی گری كند. ناآرامي در منطقه به نفع 
هيچ كدام از كشورها نيست. « چند روز پيش نيز بعد از 
درگيري بين آذربايجان و ارمنستان كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس ضمن درخواست براي 
خويشتن داري بين دو كشور و توقف موضوعات نظامي 
و شروع گفت وگو براي حل اختلافات تأكيد كرد كه 
جمهوري اسلامي آمادگي ميانجي گري براي حل و 

فصل اختلافات را دارد.  
    عقاني ترين راه حل مسئله قره باغ

يك عضو مجمع نمايندگان استان آذربايجان شرقي 
هم در گفت وگويي تأكيد كرد: سياس��ت جمهوري 
اسلامي ايران بر زندگي مس��المت آميز كشورهاي 
منطقه و نبود قدرت هاي فرامنطقه اي و شبه نظامي به 
نفع ملت هاست  .حسين حاتمي در گفت وگو با ايسنا 
در مورد درگيري بين نيروهاي نظامي آذربايجان و 
ارمنستان در منطقه مورد مناقشه قره باغ با بيان اينكه 
عقلاني ترين راه حل مسئله قره باغ، حل مسالمت آميز 
تنش هاس��ت، اظهار كرد: نفس جنگ و ناامني هيچ 

آورده اي براي هيچ كس نخواهد داشت. 
 نماينده مردم كليبر، خداآفرين و هوراند در مجلس با 
اشاره به اصابت چند راكت به مناطق مرزي ايران در 
مناقشه اخير آذربايجان و ارمنستان تذكر شديداللحن 
وزارت امور خارجه نسبت به اين اصابت ها را خواستار 
ش��د و اظهار كرد: اطلاعات ما حاكي از آن است كه 
تاكنون تلفات جاني وجود نداشته اما يك يا دو مورد 
جراحت وجود دارد و چند مورد خسارت مسكوني. 
آنچه مهم تر اس��ت ناامني هاي رواني است كه براي 
منطقه ما به وجود آمده است. گرچه عمده گلوله ها 
به مزارع و مراتع اصابت كرده است، اما ناگفته نماند 

كه اين روزها فصل برداش��ت برنج در ش��اليزارهاي 
كناره ه��اي رود ارس فرارس��يده اس��ت و اين خطر 
كش��اورزان را تهديد مي كند تا جايي كه بسياري از 
آنها برداشت را تعطيل كرده اند. وي با بيان اينكه در 
اين منازعه بايد مديريت صحيحي داشته باشيم در 
پايان تأكيد كرد: ما در داخل ايران هموطنان ارامنه و 
مسيحي مذهب زيادي داريم و ساليان سال است كه 
زندگي مسالمت آميزی با اين عزيزان داشته ايم. پس 

بايد به انسجام اجتماعي و ملي خود دقت كنيم. 
    رژي�م صهيونيس�تي؛ آتش بيار مناقش�ه 

قره باغ
اما ريشه ش��عله ور ش��دن درگيري هاي آذربايجان 
و ارمنس��تان را بايد در برخي تح��ركات منطقه اي 
و فرامنطقه اي جس��ت وجو كرد كه ب��ه عقيده يك 
كارش��ناس منطقه قفقاز نقش رژيم صهيونيستي 

مشهود است. 
مجيد خورسند در گفت وگويي با شبكه خبر از رژيم 
صهيونيستي به عنوان بازيگر منفي و فعال در مناقشه 
قره باغ ياد كرد و افزود: يكي از اهداف اسرائيل در اين 
مناقشه فروش س��لاح بيشتر اس��ت و براي گرم نگه 
داشتن بازار فروش س��لاح با جنگ افروزي به دنبال 
گرم نگه داشتن آتش جنگ در قره باغ است. وي گفت: 
اكنون هر دو طرف مناقشه در جمهوري آذربايجان و 
ارمنستان به اين باور رسيده اند كه رژيم صهيونيستي 
اطلاعات امنيتي را از هر طرف در اختيار طرف ديگر 
قرار مي دهد. خورس��ند افزود: رژيم صهيونيستي كه 
ابتدا با سرمايه گذاری اقتصادي در كشور هاي جمهوري 
آذربايجان و ارمنس��تان نفوذ كرد حالا با برافروختن 
آتش جنگ عامل افزايش تلفات غيرنظامي شده است. 
وي با اشاره به اهميت مجاورت جمهوري آذربايجان 
و ارمنس��تان در مرز هاي ش��مالي ايران گفت: رژيم 
صهيونيستي كه اخيرا چند كشور ذره بينی منطقه را 
به هم پيمانی خودش درآورده است به دنبال دور كردن 
تمركز جهان اسلام و به ويژه ايران از غرب آسياست تا 

حساسيت ها به طرف ديگري معطوف شود. 
اين كارشناس منطقه قفقاز تلاش گروه مينسك را 
براي پايان دادن به مناقشه قره باغ بي تأثير دانست 
و افزود: تاكنون اراده اي در ميان بازيگران براي پايان 
دادن مناقشه قره باغ وجود نداشته و منافع سياسي 
و اقتصادي آنها باعث بي تأثير ش��دن ميانجی گری 
شده است  .خورس��ند گفت: اما جمهوري اسلامي 
ايران با سياست حسن همجواري همواره پيشنهاد 
حل مناقش��ه از طريق گفت وگ��وي ديپلماتيك و 
مسالمت آميز را ارائه كرده است. وي با ابراز تأسف از 
نقش منفي تركيه به عنوان يكي از بازيگران در مناقشه 
قره باغ، افزود: آنكارا سعي مي كند با تحريك قومي و 
ايدئولوژيك در بين آذري هاي منطقه به جمهوري 
آذربايجان كمك نظامي و غيرنظامي بكند. كارشناس 
منطقه قفقاز گفت: تركيه با انتقال تكفيري هاي سوريه 
به منطقه آذربايجان تلاش دارد ت��ا وزن جمهوري 
آذربايجان را در اين مناقش��ه بالا ببرد در صورتي كه 
تجربه حضور تكفيري ها در منطقه غرب آسيا نشان 
داده است كه آنها به دنبال غارت اموال مردم و تحقق 
اهداف كش��ور هاي بازيگر هس��تند و درد مردم اين 
منطقه را ندارند. وي اب��راز اميدواري كرد: جمهوري 

آذربايجان متوجه اين قضيه شود. 

ژه
وی

 منطقاصلاحاتبرابرغرب: 
فكركردیددنيامشنگاست؟

عباس عبدي، روزنامه نگار اصلاح طلب در پاسخ به توئيتي قديمي 
از حداد عادل، به او تذكر داده كه فكر نكنيد دنيا مشنگ است. حداد 
عادل در توئيتي حدود يك سال پيش نوشته: »قيمت خودرو، كمبود 
گوشت و ... چه ارتباطي به تصويب يا عدم تصويب لايحه  الحاق ايران 
به كنوانسيون پالرمو دارد؟ اينكه دولت، سخت شدن معيشت مردم 

را به پالرمو و FATF منوط كند، نوعي فرافكنی است. « 
عبدي در كانال تلگرامي خود روي توئيت حداد عادل نوشته: »از اين 
توئيت جناب حداد عادل متوجه مي شويم كه ايشان هنگام رد كردن 
 FATFدر مجمع تشخيص مصلحت نظام واقعاً گمان مي كردند كه 
رد كردن اين لايحه بر اقتصاد و معيشت مردم و كشور اثري ندارد.  اي 
كاش اندكي تأمل مي كردند و از خود مي پرسيدند كه آيا دنيا مشنگ 
شده كه چنين كنوانسيوني را به وجود آورد كه همه كشورها عضو 

آن شوند ولي تأثيری هم بر اقتصاد آنها نداشته باشد؟«
وقتي عباس عبدي و در كل اصلاح طلبان از اعتبار دنيا مي گويند، 
آدم يادش مي افتد به وقتي كه عبدي و رفقاي اصلاح طلبش يكي 
يكي پا روي دست قلاب شده رفقا مي گذاشتند و روي ديوار سفارت 
امريكا مي پريدند تا در دنياي مشنگي كه نمي تواند حق ملت ايران 
را بگيرد، خودش��ان اقدام كنند. عبدی و رفقايش از ديوار سفارت 
بالا  رفتند چون  باور داش��تند كه دنيا مشنگ است! نمي شود هر 
وقت اصلاح طلبان تش��خيص دادند، دنيا مشنگ باشد و هر وقت 

تشخيص ديگر دادند، دنيا كلي حساب و كتاب داشته باشد و همه 
چيز طبق روال باشد  .اين دنيا همان دنيايی است كه مقابل انقلاب 
اسلامي مردم ايران ايستاد، از حمله نظامي عليه ايران دفاع كرد و 
مدافع صدام براي تجاوز به ايران شد، همان دنيايي كه سال ها جنگ 
اقتصادي امريكا عليه ايران را به رسميت شناخت و چه و چه؛ ليستی 
از ظلم هايي جهاني عليه مردم ايران كه در اين مقال نمي گنجد. با 
اين حال، آيا دنيا خيلي حس��اب و كتاب دارد؟ از سويي اين دنيا، 
هميشه با مردم ايران نامهربان بوده است، بنابراين اگر كنوانسيوني 
براي ديگران خير و بركت هم باشد، براي ايران چرخش به گونه اي 
ديگر مي چرخد. وگرنه، آيا غرب مشنگ است كه خود اقتصاد ايران 
را هدف حمله قرار دهد و خود هم راه براي خوب شدن اقتصاد ما 
ارائه دهد؟ !و نكته مهم تر آنكه، اصلاح طلبان بايد شرح دهند چگونه 
با پذيرش اين لوايح، قيمت خودرو و كمبود گوشت درست مي شود. 
اما آنچه عبدي نوشته، صرفاً ردي بر توئيت حداد عادل است و خود 
از جنبه استدلالي و اثباتي و ايجابي خالی است. چند برابر شدن 
قيمت خودرو را لايحه پالرمو بايد درست كند؟ يا قيمت گوشت و 

مرغ و ماهي را FATF ؟!

پاسخ تند يك اصاح طلب به واعظي
جواد امام، از اعضاي بنياد باران خاتمي به سخنان محمود واعظي، 
رئيس دفتر روحاني واكنش تندي نش��ان داده است. واعظي، روز 
چهارشنبه در جمع خبرنگاران در پاسخ به سؤالی در مورد انتقادات 

اصلاح طلبان از دولت گفت كه  »هيچ وقت در درون اصلاح طلبان 
يك نظر و يك گروه خاص نبوده و ديدگاه ها متفاوت بوده اس��ت. 
هميشه در داخل دولت از سال ۹۲ از بين وزيران و اعضاي كابينه 
و اس��تانداران اصلاح طلبان بودند. اگ��ر الآن اصلاح طلبان منتقد 
شدند كه البته همه آنها نيستند، انتقاد به رفقاي خودشان است 
كه در داخل دولت هستند. حداقل اگر مراعات بقيه اعضاي دولت را 

نمي كنند مراعات حال رفقا و هم فكران خود را بكنند .«
جواد امام در پاسخ به او ضمن توئيتي نوشت: »جنابعالي كاري بوده 
كه عليه اصلاح طلبان خصوصاً در دوره مسئوليت دفتر رئيس جمهور 
نكرده باشيد؟ متأسفانه اصلاح طلبان امروز هزينه حضور افرادي 
چون شما را در دولت مورد حمايت شان پرداخت مي كنند. به جاي 

پاسخگو بودن طلبكار هم شده ايد؟«
اصلاح طلبان از ابتداي دولت اول روحاني نسبت به ميزان سهمي 
كه در دولت گرفتند، ناراضي بودند و بارها به قدرت گرفتن فراتر از 
اختيارات واعظي در دولت هم اعتراض كردند و معتقد بودند او باعث 
محدوديت عمل اسحاق جهانگيري شده است. جهانگيري هم خود 
اعلام كرد كه حتي اختيار تغيير منشي اش را ندارد. اصلاح طلبان 
كه پيروزي روحاني در س��ال ۹6 را مديون كانديداي پوشش��ي 
شدن جهانگيري مي دانستند، اين امر را برنتافتند و بعضاً دو طرف 
الفاظ تندي عليه هم به كار بردند. به نظر مي رسد هر از چند گاهي 
اختلافات ميان اصلاح طلبان و واعظي بالا مي گيرد و بروز بيروني 

پيدا مي كند. 

عضو هيئت  علمي دانشگاه تهران: 
توافق با صهيونيست ها 

به گسترش محور مقاومت كمك مي كند
عض�و هيئت  علمي دانش�گاه ته�ران با بي�ان اينكه تواف�ق اخير 
ام�ارات و بحري�ن ب�ا رژي�م صهيونيس�تي، ب�ه گس�ترش محور 
مقاوم�ت كمك مي كن�د، گف�ت: اي�ن تواف�ق قطع�اً مي تواند به 
ايج�اد وح�دت در بي�ن نيروه�اي مح�ور مقاوم�ت كم�ك كند. 
به گزارش فارس، ف��ؤاد ايزدي عضو هيئت علمي دانش��كده مطالعات 
جهان دانشگاه تهران در نشست تخصصي »بررسي تحليلي ابعاد مسئله 
عادی سازی روابط امارات متحده عربي و بحرين با رژيم صهيونيستي« 
كه به همت مجمع بين المللي اساتيد مس��لمان دانشگاه ها برگزار شد، 
گفت: در جبه��ه مخالفت با رژي��م صهيونيس��تي، جريان هايي مانند 
اخوان المسلمين وجود دارند كه در س��ال های گذشته، دلخوري هايي 
نس��بت به ايران، بعد از وقايع و جنگ داخلي س��وريه داشتند؛ بعضي 
گروه هاي مبارز در ميان اهل س��نت كه مخالف اس��رائيل هم هستند، 
ذهنيت منفي نسبت به جمهوري اس��لامي ايران، در ميان شان وجود 
داشت، ولي الان مشخص شده كه جمهوري اسلامي ايران در حوزه تقابل 
با رژيم صهيونيستي و دفاع از مردم فلسطين، تنها كشوري است كه هم 

در حوزه بيان و هم به صورت عملي و اجرايي كار مي كند. 
  دولت هاي امارات و بحرين اختياري از خود ندارند

مسعود اسداللهي، استاد دانشگاه و مدير گروه مطالعات غرب آسيا مجمع 
بين المللي اساتيد مسلمان دانشگاه ها نيز طي سخناني در اين نشست 
گفت: توافقي كه بين امارات و بحرين با رژيم صهيونيس��تي امضا شده 
بخشي از معامله قرن است و يك گام و طرح جدايي نيست و اين توافق 
نشان داد اين دولت هاي عربي اختياري از خود ندارند. وي افزود: توافقي 
كه بين امارات و اسرائيل امضا  شده و به عنوان توافق آبراهام يا ابراهيم 
نامگذاري شده، بخشي از معامله قرن است كه دولت ترامپ، به عنوان 
يكي از بزرگ ترين دستاوردهاي سياست خارجي خود مطرح می كند و 
بنابراين يك گام و طرح جدايي نيست. اين استاد دانشگاه افزود: اينكه از 
نظر زمان بندي، اين قضيه در اين تاريخ اعلام شود، خواست اماراتي ها 
نبود، خواست ش��خص آقاي ترامپ بود و به علت نيازهاي انتخاباتي بر 
امارات فشار آورد كه بيايد در اين برهه علني كند. در صورتي كه اماراتي ها 
نيازي نداش��تند اين را علني كنند. آنها بالاترين رابطه را با اسرائيلي ها 
داشتند. همان نفعي كه مي خواستند بعداً ببرند، الآن هم مي برند. چرا 
بايد بيايند براي خودشان يك دردسر، در افكار عمومي در جهان اسلام 

و جهان عرب ايجاد كنند. 
اسداللهي اظهار داشت: امارات هم به علت اينكه قدرت »نه گفتن« به 
امريكا را ندارد، ريسك بسيار خطرناكي را كرده و در ظاهر به روي خود 
نمي آورد، ولي مشخص است كه خود را در معرض خطرات زيادي قرار 
داده و دوست دارد ديگران به اين توافق بپيوندند كه امارات تنها نماند. 
الآن فشار روي بحرين است و اعلام كرده كه ما پذيرفتيم، به اين توافقنامه 
بپيونديم. وي افزود: رژيم بحرين و پادشاه بحرين يك استانداري است 
در قبال نظام عربس��تان، يعني يك هويت مس��تقلي ندارد و نمي تواند 
چنين تصميمي بگيرد، مگر اينكه عربستان، دستور اين كار را داده باشد. 
عربستان، بحرين را پيش انداخت كه امارات تنها نماند. خيلي بعيد است 
كه عربستان در اين برهه، قبل از انتخابات به اين توافق بپيوندد، مگر اينكه 
فشار ترامپ خيلي شديد باشد. اسداللهي گفت: اگر عربستان از اين مسئله 
حمايت نمي كرد، حتي امارات هم به تنهايي جرئت اين توافق را نداشت، 
با اينكه محمد بن زائد، خيلي در محمد بن سلمان تأثيرگذار است ولي 
عربستان در پشت پرده، نقش كليدي دارد. در چنين شرايطي كه قصه 
علني شده، حتي گروه هاي فلسطيني وقتي به عربستان مي رسند، در 
محكوم نمودن دست و پايشان مي لرزد و آن بيانيه هاي قاطع، تند و صريح 

را تبديل به بيانيه هاي ديپلماتيك مي كنند. 

يك نماينده مجلس خبر داد  
انتقال پايتخت تا ۴ سال آينده محقق نمي شود

در صورتي مي توان انتقال پايتخت را به نتيجه رس�اند كه به خوبي 
مطالعه و كارشناس�ی های لازم انجام ش�ود اما با توجه به ش�رايط 
موجود، انتق�ال پايتخت ب�ه عمر مجل�س يازدهم ق�د نمي دهد. 
فاطمه مقصودي، عضو ناظر مجلس در شوراي ساماندهي سياسي و اداري 
كشور در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، در خصوص موضوع انتقال 
پايتخت گفت: تحقق اين امر ضمن تمركززدايی موجب تسهيل در امور 

جاري مي شود اما سازوكار انتقال پايتخت بايد مشخص باشد. 
عضو ناظر مجلس در شوراي ساماندهي سياسي و اداري كشور ادامه داد: 
همه موافق انتقال پايتخت سياسي، اداري، اقتصادي و فرهنگي هستيم 
اما قبل از اقدام، نياز به مطالعه دارد. به همين دليل نمي توان به صورت 
فوري تصميمي را اتخاذ و ش��تاب زده به عمل كنيم. عضو كميس��يون 
شوراهای مجلس يازدهم بيان كرد: اگر انتقال پايتخت از تهران به مكاني 
ديگر در گذش��ته انجام نش��ده، دليل آن نبود همت لازم در اين زمينه 
است. در صورتي مي توان انتقال پايتخت را به نتيجه رساند كه به خوبي 
مطالعه و كارشناسي انجام شود و در بلندمدت مي توان انتظار اتفاقات 
مثبتي را داشت و گمان نمي كنم حتي انتقال پايتخت به عمر مجلس 

يازدهم قد دهد. 
مقصودي خاطرنش��ان كرد: موضوع انتقال پايتخت سياس��ي و اداري 
تاكنون به صورت جدي در مجلس يازدهم و كميسيون امورداخلي كشور 
مطرح نشده اما احتمال ورود اين كميسيون به طرح انتقال پايتخت وجود 

دارد اما هنوز جدي نشده است. 

رئيس دانشگاه عالي دفاع ملي: 
قدرت دفاعي ايران  در اختيار

 كشور هاي مورد تهديد تروريسم است 
امروز بحمدالله قدرت دفاعي و امنيتي جمهوري اس�امي ايران نه 
فقط در خدمت دفاع و امنيت از خودش است بلكه حتي در خدمت 
دفاع و امنيت از كشورهايي كه توسط تروريسم و كشورهايي مانند 
امريكا و رژيم صهيونيستي تهديد مي شوند، به كارگيری مي شود و 
جمهوري اسامي خيلي قوي در صحنۀ اين دفاع همه جانبه است. 
س��ردار احمد وحيدي در گفت وگو با ميزان، با اش��اره به امنيت حاكم 
بر كشور، گفت: محاسبات غلط دش��من اين است كه مي توانند امنيت 
كشور ما را به هم بزنند؛ سعي كنند عده اي را تحريك و در داخل ايجاد 
مشكل كنند و يا با مانورهاي مختلفي كه به ش��كل عمليات رواني و ... 
انجام مي دهند، احياناً اراده ملت ايران را در دفاع از خودشان بيازمايند. 
وي افزود: آنچه مهم و روشن است اينكه همه تلاش هاي آنان در اين ۴۲ 
سال عمر انقلاب؛ چه تلاش هايي كه از بيرون كردند و چه تلاش هايي كه 

از داخل كرده اند، ناكام مانده است. 
رئيس دانشگاه و پژوهشگاه عالي دفاع ملي و تحقيقات راهبردي گفت: 
امروز بحمدالله قدرت دفاعي و امنيتي جمهوري اسلامي ايران نه فقط 
در خدمت دفاع و امنيت از خودش اس��ت بلكه حتي در خدمت دفاع و 
امنيت از كشورهايي كه توسط تروريسم و كشورهايي مانند امريكا و رژيم 
صهيونيستي تهديد مي شوند، به كارگيری مي شود و جمهوري اسلامي 
خيلي قوي در صحنۀ اين دفاع همه جانبه است. فرمانده پيشين نيروي 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامي پيش��تر به ميزان گفته بود: دفاع 
مقدس و مقاومت يك جريان متصل به هم اس��ت، همان طور كه دفاع 
مقدس به پيروزي رس��يد، مقاومت هم در ميدان هاي جنگ برابر رژيم 
صهيونيستي به پيروزي رسيده است، ان شاءالله در دفاع نهايي برابر اين 

رژيم جعلي ضربه آخر را به صهيونيست ها خواهد زد. 
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      خبر

كميس�يون تدوين آيين نام�ه داخلي مجلس از چن�د روز پيش 
در قال�ب كارگ�روه اين كميس�يون كار رس�يدگي به 10 بس�ته 
پيش�نهادي اصاح آيين نامه داخل�ي مجلس را آغ�از كرده كه 
اين بس�ته ها پس از بررس�ي كارشناس�ي در جلس�ات هفتگي 
اين كميس�يون ب�راي تصويب ب�ه رأي گذاش�ته خواهد ش�د. 
سميه محمودي، نماينده مردم شهرضا و سخنگوي كميسيون تدوين 
آيين نامه داخلي مجلس در گفت وگو با فارس، با اعلام اين خبر افزود: 
جلسات چهارشنبه و پنج شنبه هفته قبل براي بررسي اين 1۰ بسته 
پيشنهاد ي در قالب كارگروه تخصصي كميسيون برگزار شد اما از ساير 
اعضاي كميسيون و ديگر نمايندگان نيز مي توانستند در اين جلسه 

حضور پيدا كنند. وي افزود: در اين جلسات برنامه اي براي تصويب اين 
بسته ها وجود نداشت و فقط نظرات كارشناسي در مورد اين 1۰ بسته 
مطرح مي شد. سخنگوي كميسيون آيين نامه داخلي مجلس اظهار 
داشت: پس از بحث و بررسي كارشناسي در جلسات كارگروه نتيجه 
بررسي ها به صحن كميس��يون ارائه مي شود كه جلسات كميسيون 
براي رسيدگي اين موضوع در اولين هفته كاري مجلس پس از سركشي 

نمايندگان به حوزه هاي انتخابيه برگزار خواهد شد. 
محمودي خاطرنشان كرد: پس از سركشي نمايندگان به حوزه هاي 
انتخابيه و برگزاري جلسات صحن و كميسيون ها نتيجه بررسي هاي 
كارگروه براي تصويب در كميس��يون به رأي گذاش��ته خواهد ش��د 

و بس��ته هاي پيش��نهاد ي براي تصويب همه نماين��دگان به صورت 
جداگانه به صحن علني مجلس ارائه خواهد ش��د. وي در پايان گفت: 
1۰ بسته پيش��نهاد ي براي اصلاح آيين نامه داخلي مجلس عبارت 
است از: 1- شفافيت، ۲- صيانت از مجلس و نمايندگان ، 3- كارآمدي 
مجلس در عرصه قانون گذاري، ۴- كارآمدي مجلس در عرصه نظارت، 
5- بازنگري در نقش و اثربخشي هيئت رئيسه، 6- بازنگري در ساختار و 
تشكيلات شبكه نيروي انساني مجلس، ۷- بازنگري در نقش و اثربخشي 
كميسيون ها، 8- تسريع در نحوه رسيدگي به اعتبارنامه ها، ۹- بازنگري 
در نحوه جابه جايي نمايندگان در كميس��يون ها و 1۰- بازنگري در 

فعاليت و اختيار كميسيون اصل نود. 

عضو كميسيون آيين نامه ها عنوان كرد

اصلاح آيين نامه داخلي مجلس در 10 بسته پيشنهادي

هشدار جدي ايران به آذربايجان و ارمنستان

تعرض به خاك ايران تحمل نخواهد شد

  ايرنا: ستادكل نيروهاي مسلح در بيانيه اي ضمن گراميداشت روز 
نيروي انتظامي، مهم ترين رس��الت اين نيرو را تأمين امنيت، برقراري 
نظم و اجراي قانون و عدالت دانست و اعلام كرد: پليس در تراز انقلاب 

اسلامي عاملي بازدارنده در مقابل هنجارشكنان است. 
  مهر: روابط عمومي وزارت خارج��ه تأكيد كرد كه اين وزارتخانه بر 
اساس وظايف ذاتي خود، پيگيري موضوع شهادت سپهبد سليماني را 

همواره در دستور كار داشته است.  


